
   

 Bez obalu s Kate řinou Kone čnou
Udělám výjimku, a zatímco jindy zprávami ze zahraničí končím, dnes
jimi začnu. 
U nás sice v kinech běží český film „Za vším hledej ženu“, ale v praxi
to vypadá, že nyní dominuje jeho obměna  „Za vším hledej Rusko“…
Když došlo 26. září  k podmořským výbuchům, které rozmetaly části
plynovodů  Nord Stream I  a II,  tak naši politici  i  novináři  došli  ihned
k závěru, že pachatelem bylo Rusko, jenž se z nějakého neznámého

důvodu rozhodlo zničit svůj majetek v hodnotě cirka 11 miliard Eur – tedy v přepočtu
téměř 270 miliard korun. Rusko se sice od této sabotáže jednoznačně distancovalo, ale
tomuto  prohlášení  se  česká  média  vysmála.  Incident  začali  vyšetřovat  Dánové  a
Švédové,  v jejichž  teritoriálních  vodách  došlo  k poškození  daného  potrubí.  Ruská
federace požádala, aby se její specialisté mohli vyšetřování zúčastnit, ale žádost byla
zamítnuta.  Přizváni  byli  jen  experti  z Německa,  které  je  spolumajitelem  plynovodů.
Američané  tak  s uspokojením  konstatovali,  že  možnost,  že  bude  obnoven  vývoz
ruského plynu do Evropy, již není na stole. Německý ministr přiznal, že jeho vláda ví,
kdo je zodpovědný za  tento bezprecedentní  útok,  ale  nemůže odhalit  jeho identitu.
Dánové a Švédové rovněž potvrdili, že znají pachatele, ale prý je „záležitost nesmírně
citlivá a zabývat se jí i nadále může ohrozit národní bezpečnost“. 
Americký novinář Patrick Lawrence zveřejnil v SheerPostu reportáž, v níž vyjádřil svůj
údiv nad tím, že Západ obklopil tento důležitý „mezinárodní zločin“ mlčením. Lawrence
došel  k závěru,  že cituji:  „USA jsou buď  přímo zodpovědné za  tuto  sabotáž anebo
dohlížely nad těmi, kteří to spáchali“. Lawrence argumentuje, že  událost ilustruje, jak
Evropa „poslušně plní příkazy USA“ i když jsou v rozporu s jejími zájmy. Evropa bude
tak  nap.ř  kupovat  americký LNG,  který  je  nejen  daleko dražší  než ruský plyn,  ale
Evropa za něj zaplatí 4x vyšší cenu, než je ta, za kterou se prodává v USA. 
  Svět obletěla  informace o výbuchu rakety v Polsku u hranic s Ukrajinou, při kterém
zemřeli  dva lidé. Ačkoliv se nakonec ukázalo, že šlo o rakety odpálené ukrajinskou
armádou, představitelé české vlády si vůbec nelámali  hlavu s čekáním na jakékoliv
potvrzení a okamžitě po zveřejnění zpráv se začali předhánět v tom, kdo na sociální
sítě zveřejní hysteričtější a co nejemotivněji zabarvenou reakci. Jednou z prvních, která
rychleji  psala  na  twitter,  než  myslela,  byla  podle  očekávání  šéfka  TOP09  Markéta
Pekarová Adamová. Pozadu nezůstala ani ministryně obrany Černochová z ODS. Ta
se dokonce nebála zajít tak daleko, že „dopad ruských raket“ označila za prokázaný v
době,  kdy i  Spojené  státy  označovaly  účast  Ruska  na  této  nešťastné  události  za
nepravděpodobnou.  Musím  se ptát  –  kdo  jiný,  než  ministryně  obrany by  v  takové
situaci měl zachovat klidnou hlavu a počkat si na fakta, než začne hrozit pomstou cizí
mocnosti?  Markéta  Pekarová  Adamová  s  Janou  Černochovou  ukázaly,  že  si
představitelé vládních stran nedělají těžkou hlavu s ověřováním informací a klidně šíří
– jak oni sami říkají – dezinformace. Komentář  Víta Rakušana z korupcí  prolezlého
uskupení STAN pak vede k pochybám, jak jsou na tom vůbec vládní představitelé s
výrokovou logikou. Vít Rakušan se totiž v porovnání s oběma dámami nebál jít ve své
rétorice ještě  dál.  V době,  kdy již bylo potvrzeno, že vybuchlé rakety byly skutečně
ukrajinské, místo jakékoliv sebereflexe a omluvy za unáhlené reakce členů pětikoalice,
přišel  s výrokem, že i když šlo o ukrajinské rakety, za útok může jen a pouze Rusko.
Vážně  ještě  někdo  po  těchto  výrocích  věří  tomu,  že  cílem  naší  vlády  je  mír?
Mimochodem – podle polského deníku Gazeta Wyborcza věděla polská vláda už 3
hodiny po incidentu, že raketa ruské výroby byla vystřelena ukrajinskou protivzdušnou
obranou.  Ovšem před zveřejněním se Poláci  chtěli  nejdříve domluvit  s prezidentem
Bidenem. Ovšem i poté, co zdroje z NATO, které pečlivě sledovaly trajektorii ukrajinské
střely, informovaly Bidena, že nedošlo k ruskému útoku na členský stát Aliance a Biden
to  veřejně  potvrdil,  tak  Poláci  mlčeli.  Prý  měli  obavu  z protiukrajinských  protestů.
  Další zprávou, která mě nadzvedla ze židle, byla informace České národní banky o
výši dividend, jež letos do zahraničí odtekly ve srovnání se stejným obdobím v loňském
roce. Zahraniční akcionáři českých firem si letos v období leden-září přišli dle informací
ČNB na 225 a půl miliardy korun, zatímco loni činily jejich zisky za první tři kvartály 146
miliard. Dle analytiků se zahraniční vlastníci českých firem, především pak bank, snaží
dohnat výplatu dividend, kterou snižovala opatření v době covidu. Dle spekulací může
jít také o předběžnou reakci na chystanou daň z neočekávaných zisků. Včetně úroků
činí  nárůst  dividend  vyplacených  z  ČR  do  zahraničí  meziročně  47  %.  Nutno
podotknout,  že  vyšší  ziskovost  se  týká  kromě  bankovního  sektoru  především
energetiky.  Jde tak  o  další  z  nesčetné  řady dokladů  o  nespravedlnosti  uspořádání
současní  společnosti.  Zatím  co  lidé  mají  dle  vládních činitelů  doma sedět  klidně  v
deseti  svetrech,  energetický  a  bankovní  sektor  vydělává  rekordní  miliardy  a  zisk
českých firem ještě odplouvá do zahraničí formou dividend. Jako obvykle zde platí, že
čím hůře se mají ti dole, tím lépe se mají ti nahoře. 
   Obvinění z umělého snižování výpočtu meziroční inflace v uplynulém týdnu muselo
čelit  také  Ministerstvo  financí  a  Český statistický  úřad.  Navzdory  tomu,  že  střední
hodnota výpočtu analytiků očekávala říjnovou inflaci na hranici 17,9 % a ČNB počítala
se 17,4 %, ČSÚ nakonec vykázal meziroční nárůst cen ve výší pouhých 15,1 %. Nad
metodikou  výpočtu  se  přitom  pozastavil  mimo  jiné  ekonom  Lukáš  Kovanda.  Ten
upozornil, že ČSÚ do výpočtu zahrnul i vládní podporu u energií v podobě odpuštění
poplatků  za  obnovitelné  zdroje  a  úsporný  tarif.  Kovanda  dále  vypočítal,  že  bez
započítání těchto opatření by inflace nakonec ještě překonala predikované hodnoty a
činila by 18,6 %. Stát tímto opatřením sice ušetří dle Kovandy řádově miliardy korun,
když držitelům dluhopisů bude vyplácet na úrocích místo 19 pouze okolo 15 %, kvůli
zvolené metodice ale zůstává opět za touto zprávou spousta  otazníků. Nemluvě o tom,
že by vláda měla s inflací bojovat v první řadě způsobem, jenž skutečně a dlouhodobě
pomůže lidem v nouzi, nikoliv jejím umělým snižováním, které opět napomůže pouze
prezentováním fiktivních výsledků, které na dopad obyvatel ČR nebudou mít žádný vliv.
Je úžasné, jak politici pětikoalice prosazují hodnotovou politiku plnou lidských práv a
demokracie. Jen škoda, že to dělají tak selektivně. Překvapuje mne také, že jsem na
demonstraci Milionu chvilek neviděla nikde vlát katarské vlajky a neslyšela odsouzení
české  vlády  za  to,  že  jedná  s režimem,  který  se  dá  označit  všelijak,  jen  ne
demokratický.  Třeba  při  přípravách  mistrovství  světa  ve  fotbale  zemřelo  6500  lidí.
Síkela,  Stanjura  a  Kupka  tam  nedávno  byli  a  v přátelském  rozhovoru  se  šejkem
z kanceláře emíra tam jednali o bližší spolupráci obou zemí…Kam se vytratil ten apel na
Havlovské hodnoty a ochranu lidských práv?  

KSČM odsuzuje snahu o eskalaci konfliktu na Ukrajině
Komunistická  strana  Čech  a  Moravy  se  znepokojením  sleduje  vývoj  události  na
hranici  Ukrajiny a Polska, kde došlo v obci Przewodów v Lublinském vojvodství k
výbuchu, který nepřežili dva lidé                                                               ..
Přesto,  že  nebylo  jednoznačně  potvrzeno,  že  šlo  skutečně  o  explozi  Ruskem
odpálených  raket,  část  českých  médií  (například  Novinky  CZ)  zveřejnila  tuto
informaci  palcovými  titulky  jako  útok  Ruska  na  polské  území.
.  Za  zcela  nepřípustnou  považuje  KSČM  následnou  reakci  ministryně  obrany
Černochové, která komentovala událost,  aniž by počkala na jednoznačné důkazy,
slovy: „Ruské kroky nesmí zůstat bez odezvy.“                                               .
Komunisté  to  považují  za  snahu o  vyvolání  eskalace  a  přímé vojenské zapojení
NATO do konfliktu.  .KSČM již od zahájení vojenské operace Ruské federace na
území  Ukrajiny,  jako  principiálně  protiválečná  strana,  opakovaně  zdůrazňuje  svůj
trvalý požadavek na mírové řešení situace na Ukrajině a požaduje ukončení všech
vojenských operací, které jsou v rozporu s mezinárodním právem.

Ne dalšímu zdražování a omezování ve řejné dopravy!
Tak nám chce Středočeský kraj pod vedením STAN, ODS, TOP09
a Pirátů opět zdražit jízdné.
O  již  několikátém  zdražení  veřejné  dopravy  během  posledních
dvou let budou koncem listopadu jednat středočeští zastupitelé.
První  změny  mají  platit  již  v  dubnu  2023.  Patnáctiminutová
jízdenka  má  stát  20  korun  místo  současných  14  Kč,  časové
kupony budou zdraženy o pět procent. Od září se pak má změnit
financování úplně.

Zároveň pokračuje snaha Středočeského kraje o likvidaci dalších železničních tratí.
Tentokrát  je  podpořena také iniciativou ministerstva  dopravy,  které trvá na rušení
provozu na »málo využívaných« lokálních železničních tratích.
Komunisté tyto kroky zásadně odmítají.
Dražší veřejná doprava bude znamenat další  díru do rodinných rozpočtů,  spolu s
rušením spojů i přesun cestujících na individuální dopravu, což bude mít v přetížené
dopravní síti dopady ekonomické i ekologické.
Právě v době, kdy krize dopadá na většinu občanů, je třeba rozvíjet veřejné služby a
udržet je i cenově dostupnými.
Právě  v době,  kdy banky, velké a nadnárodní společnosti  násobí své zisky a kdy
značná  část  společnosti  chudne,  je  třeba  nastavit  solidaritu,  zejména  v  podobě
daňové reformy. A to tak, aby byly prostředky i na veřejnou dopravu.
Od požadavku na kvalitní, rozvíjející se a cenově dostupnou veřejnou dopravu nelze
ustoupit!            
Zdeněk Štefek, vedoucí odborné skupiny KS ČM pro St ředočeský kraj

Fiala?  Takové  harakiri  se  státním  rozpo čtem  dosud
nepředvedla žádná česká vláda.  
 Uměle  vyvolanou  energetickou  krizi  česká  vláda  řeší  tím
finančně nejnáročnějším způsobem, avšak ve prospěch všech,
kteří se pohybují v oblasti energetického trhu, říká v rozhovoru
pro  iportaL24.cz  Yvona  Legierská,  v letech  2001  až  2005
náměstkyně ministra financí pro daně a cla, nyní pedagožka na
vysoké škole.
Zabýváte se problematikou veřejných financí.  Někteří  analytici

mluví  o potřebě  jejich ozdravení,  o nutnosti  jejich stabilizace… V jakém stavu se
podle vás nacházejí veřejné finance v současné době?
Vzpomínám  si,  že  jako  dítě,  v dobách  před  listopadem  1989,  jsme  se  dívali
prostřednictvím  filmů,  zejména  z Francie  či  Itálie,  na  pozlátko  plných  výkladních
skříní a tiše jsme záviděli. Naše centra měst byla neveselá, šedivé byly i panelové
domy. Tehdy jsme měli tzv. vnitřní dluh. Prioritně se totiž přednostně budovaly fabriky,
přehrady, nové bydlení.  Měli  jsme práci,  netrpěli  jsme hladem a měli  střechu nad
hlavou.  Základní  jistoty  nezbytné  k normálnímu  životu.  Státní  rozpočty  netrpěly
deficitem v takovém rozsahu, jako je tomu v období budování kapitalismu od roku
1990. Od tohoto roku začal veřejný dluh narůstat, přičemž důvodem byla neochota
tehdejších vlád řešit daňové úniky na straně jedné (např. úniky u LTO s požehnáním
státu tehdy dosáhly minimálně 60 miliard korun a měly napomoci k rychlému získání
peněz  k privatizaci)  a  na  straně  druhé  předražené  veřejné  zakázky,  tunelování
státního majetku před jejich privatizací. Jen sanace bank nás stála 600 mld. Kč.  A
pak se dluh začal zvětšovat vlivem finanční krize, covidu a teď poslední dobou vlivem
uměle  vyvolané  energetické  krize,  kterou  naše  vláda  řeší  tím  finančně
nejnáročnějším  způsobem,  avšak  ve  prospěch  všech,  kteří  se  pohybují  v oblasti
energetického trhu.
Ano,  státní dluh,  který představuje rozhodující  část veřejného dluhu,  v posledních
třech letech roste rekordně rychlým tempem – jeho absolutní výše byla před covidem
1,64 bilionu Kč a v letošním roce by měla dosáhnout 2,86 bil. Kč. Avšak stále je ve
vztahu k HDP nižší (v roce 2019 činil poměr 28,3 %, v letošním roce se očekává již
49 %) než v ekonomicky vyspělejších zemích, které žijí dlouhá léta na dluh a odtud je
to výše zmiňované pozlátko. Jsme stále osmou nejméně zadluženou zemí, avšak
tempo růstu dluhu je ze všech zemí EU v posledních třech letech nejrychlejší.
Německo kupodivu svůj dluh snižuje. Znamená to, že na krizi profituje. Profituje také
z toho, jak levně jsme kdysi privatizovali a následně vlivem volného pohybu kapitálu
v EU přicházíme v posledních letech minimálně o 500 miliard zisku po zdanění. Ten
zde  nezůstane  za  účelem  další  modernizace  firem,  investování,  zvýšení  počtu
pracovních  míst  apod.,  ale  je  vyvezen  převážně  do  Německa  a  přispívá  tak  ke
zvýšení blahobytu akcionářů a  i ke zlepšení stavu veřejných financí v této sousední
zemi.
Sněmovna schválila novelu státního rozpočtu na letošek se schodkem 375 miliard.
Je podle vás navýšení o téměř sto miliard oproti plánovanému schodku oprávněné?
Fialova vláda nesouhlasila s deficitem státního rozpočtu připraveného ještě  vládou
Andreje  Babiše  ve  výši  377 mld. Kč.  Zcela  zbytečně  byla  Česká  republika  kvůli
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přepracování rozpočtu první tři měsíce letošního roku v tzv. rozpočtovém provizoriu a
mj.  tak  nemohla  čerpat  evropské  dotace.  Tehdy  upravený  deficit  byl  snížen  na
280 mld. Kč, aby teď na podzim byl zvýšen na 375 miliard. Takové harakiri se státním
rozpočtem dosud nepředvedla žádná česká vláda.
Premiér Petr Fiala (ODS) zdůvodnil zvýšení schodku následky válečného konfliktu na
Ukrajině. Souhlasíte s tím, že jde jen o tento důvod?
Ano, na něco se to musí svést, abychom se tolik nebouřili. Vláda si vypůjčuje peníze na
zajištění péče o migranty z Ukrajiny, posílá tam zbraně, aby pak pro armádu nakoupila
jiné zbraně za předražené ceny ze »spřátelených« zemí. Neřešení inflace způsobené
umělou energetickou krizí a neschopností vlády situaci odpovědně řešit však zapříčinilo
či  zapříčiní  daleko  vyšší  růst  dluhu.  Podle  některých  analytiků  vláda  navýšením
schodku  rezignovala  na  jakoukoli  snahu  o  rozpočtovou  umírněnost  a  nesnaží  se
dosáhnout ozdravení veřejných financí. Vidíte to stejně?
Vidím to obdobně jako Národní ekonomická rada vlády, poradní orgán vlády složený
z ekonomů. Ti navrhli jakýsi mix opatření na příjmové a výdajové straně rozpočtu, které
by však musely projít úpravou řady zákonů. A to je vždy dlouhá cesta.
Jak byste zhodnotila návrh rozpočtu na příští rok se schodkem 295 miliard korun?
Připravovat státní rozpočet je nutné vždy ve vztahu k platným zákonům, nikoli platným
v budoucnu.  Takový  prohřešek  je  zcela  v rozporu  se  zákonem  o  rozpočtových
pravidlech. To si opravdu žádná vláda v minulosti  nedovolila,  porušovat tak  důležitý
zákon. Deficit 295 miliard Kč může být ve skutečnosti podstatně vyšší.
Jaké  může  mít  takový  postup  důsledky?  Podle  Národní  rozpočtové  rady  to  ve
střednědobém  horizontu  může  oslabit  důvěryhodnost  ČR  na  mezinárodních  trzích.
Souhlasíte s tímto varováním?
Ano. Podle statistiky ČNB je od roku 2019 rating ČR stejný, avšak s rostoucím dluhem
se může dále zhoršovat. ČR si tak bude mj. na rozpočtový deficit půjčovat se stále
vyšším úrokem.
Opozice vládu vyzývá k sestavení dlouhodobého plánu finanční konsolidace. Vidíte to
jako reálné a co by podle vás takový plán měl obsahovat?
Po roce 1989 se mnozí radovali, že se již nebude plánovat. Opak je pravdou. S naším
vstupem  do  EU  jsme  začali  prostřednictvím  MF  připravovat  společně  s návrhem
zákona o státním rozpočtu střednědobý rozpočtový výhled vždy na další dva roky. Ten
však obsahuje jen celkové plánované příjmy a výdaje včetně jejich rozdílu, zpravidla
deficitu. Navrhovaný dlouhodobý plán finanční konsolidace by měl obsahovat detailní
plán úprav obou stran rozpočtu s postupnými změnami příslušných právních předpisů.
Podle mého názoru by na příjmové straně  měl  obsahovat posílení přímých daní,  tj.
daně z příjmů a majetkových daní. Majetkové daně Babišova vláda s výjimkou daně
z nemovitých  věcí  zrušila,  byť  je  částečně  přetransformovala  do  zákona  o  dani
z příjmů. Majetkové daně tvoří tak jen pár desetin procenta z celkově vybraných daní,
ve  vyspělých  zemích to  je  okolo  pěti  procent.  Daň  z nemovitostí  by konečně  měla
vycházet,  obdobně  jako  v zemích  na  západ  od  nás,  z jejich  tržních  cen.  Digitální
cenové mapy jsou již dávno k dispozici.
Daň  z příjmů  fyzických  osob  by měla  zvýšit  progresivitu  zdanění  obdobně  jako  ve
vyspělých  zemích.  Je  zajímavé,  že  mnohá  opatření  z nich  nepřejímáme  a  jdeme
nesmyslně  jakousi českou cestou, která daleko více daňově  zatěžuje nízkopříjmové
obyvatelstvo.  S výjimkou Dánska,  které má jednu sazbu DPH ve výši  25 %, máme
nejvyšší zdanění potravin daní z přidané hodnoty ve výši 15 % ze zemí EU. Pak se
nelze divit, že lidé jezdí nakupovat do okolních států, kde jsou sazby a tím i ceny nižší
a kvalita vyšší.  Tím navíc podporují  příjmovou stranu rozpočtů těchto zemí namísto
ČR.  No  a  na  výdajové  straně  by  se  měl  snížit  podíl  tzv.  mandatorních  výdajů,  tj.
vybraných výdajů, které byly za 30 let uzákoněny. Je jen otázkou veřejné volby, které to
budou.
Jak  se  díváte  na  rušení  elektronické  evidence  tržeb?  Považujete  to  za  správné
rozhodnutí? Nemělo se to nechat na dobrovolnosti, jak navrhovalo hnutí ANO?
Vždy když některé vlády zaváděly »protidaňověúniková« opatření, další vlády, zejména
ODS, je rušily. Proč asi, ponechávám na úvaze čtenáře.
Vláda se ve svém prohlášení zavázala, že nebude zvyšovat daně. Je to  reálné?
Podle  nejnovějších  informací  bude  programové  prohlášení  vlády  aktualizováno.
Uvidíme,  co  bude  obsahovat.  Minimálně  to  však  bude  daň  z mimořádných  zisků
v některých sektorech hospodářství,  ale až od roku 2023, takže první výnosy z této
daně by mohly být vybrány v roce 2024. Tyto společnosti tak budou mít dostatek času,
aby své zisky a tím i daně optimalizovali. Jedná se většinou o nadnárodní společnosti,
jejichž zisky v posledních desetiletích mizí mj. v daňových rájích. Evropská komise o
tom ví, ale nic s tím nedělá. Asi to někomu vyhovuje.

 IportaL24.cz - Vysokoškolská pedagožka Legierská

Napsali o nás    Tradi ční sázení r ůžových ke řů Levicovým
klubem žen                                                                    

  V pondělí 21. listopadu 2022 se členky a členové středočeských Levicových klubů
žen přijeli podívat do lidického památníku, a jak je již dlouholetou podzimní tradicí, u
této  příležitosti  zde  zasadili  tentokrát  pětadvacet  růžových  keřů  v  červené  barvě
odrůdy Kardinál. Donátoři zasadili celkem dvacet pět růžových keřů na různá místa v
Růžovém  sadu  míru  a  přátelství  a  opět  se  tak  podílejí  na  postupné  pravidelné
obměně růží v největším růžovém sadu ve střední Evropě.
Úvodní  slovo  pronesla  předsedkyně  Levicového  klubu  žen  Středočeského  kraje
Alena Grospičová a za Památník Lidice přítomné přivítal ředitel Eduard Stehlík.
 Po skončení prací se všichni hosté přesunuli do muzea Památníku Lidice, kde si
prohlédli expozici, a posléze i nové stálé expozice ve výstavní síni Pod Tribunou.

Jana Chourová Plachá
 

Opáčko z dějepisu 36
Omezená  svoboda  náboženského  vyznání  byla  zaručena  patentem  tolerančním.
Toleran ční patent  je  zákonodárný  dokument  vydaný 13.  října 1781  panovníkem
a římskoněmeckým císařem Josefem  II.  Církevní  pokyny  mají  být  nadále
schvalovány panovníkem, duchovní mají být prověřováni, zda nejednají proti zájmům
státu.   Faráři  naopak  byli  pověřováni  některými  úkony  ve  prospěch  státu,  nejen
vedením  matrik  narozených a  zemřelých.  Z  úsporných  důvodů  nařídil  pohřbívání
zemřelých v pytlích, to ale musel pro všeobecný odpor odvolat. Kromě omezení moci
katolické církve získal rušením jejích majetků pro svou  vládu a pro budování nikdy
nevyužitých  pevností  závratných  15  milionů  zlatých.  Na  druhé  straně  vyznával
nejtvrdší  absolutizmus.  Jeden  panovník,  jeden  stát,  jedna  řeč-  němčina.  Žádná
národnostní práva.  Trest smrti zrušil, uzákonil  však  přikování  zločinců,  bití  holí,
vystavení na pranýři.  Neviděl vůbec rád, že by svobody byly příliš využívány. Když
pod vlivem francouzské revoluce vypuklo v dnešní Belgii povstání, nařídil generálům
„ postřílejte ten ksindl“. Když věděl, že brzy zemře, navrhl si epitaf: „zde leží kníže,
který ani při nejlepší vůli nemohl prosadit své plány.“
LEOPOLD II vládl 1790-1792 . Legendární televizní seriál podle Aloise Jiráska nám

přiblížil jeho slavnostní korunovaci a naděje, které do něho vkládali
čeští vlastenci té doby. Francouzská revoluce se stala strašákem pro
všechny  evropské  panovníky,  také  pro  Leopolda.  Zrušil  některé
radikální  reformy Josefovy,  naopak  přislíbil  českým  zemím  určitá
jazyková práva a zřízení prozatímního parlamentu.  Příliš  nespěchal
s aktivní pomocí Marii Antoinetě. Nejdřív musel uzavřít mír s Turky.
Stačil se připojit ke koalici států, která požadovala po Francii návrat
k poměrům před revolucí. Brzká Leopoldova smrt zmařila jeho plány,

ale také všechny české naděje. Další Habsburk na trůnu naopak zavedl v monarchii
policejní absolutizmus a aktivně se zapojil do války proti revoluční Francii.
 Je na místě, abychom si připomenuli české národní obrození. Od poloviny 17.století
se  naši  lidé  snaží  o  obnovu  řeči  i  práv  národa.  Německé  školství  nemohlo
produkovat  českou  ingeligenci.  Český  jazyk  se  udržel  na  venkově  -  kantoři,
muzikanti, kočovní herci, sem tam i nějaký farář,  obchodník jako byl Hek, písmáci
jako byl rychtář Vavák, všichni „zapadlí vlastenci“ udělali hodně.  Buditelé to chtějí
přivést na vyšší úroveň, dokázat, že jsme schopni vytvářet i ta nejhodnotější díla. Ve
všech  druzích  umění.  Prvá  generace  buditelů   asi  do  roku  1805  byla  obranná.
Jmenujme  Gelasia  Dobnera,   Krameria,  Thámy,  Hněvkovského,  nemůžeme
opomenout  jezuitu Bohuslava Balbína  a jeho „Rozpravu na obranu
jazyka slovanského, zvláště pak českého“. Druhá fáze - asi do roku
1830 - je už ofenzivní. Při rozšiřování češtiny využívá zdrojů ze slavné
minulosti národa. Jungmanův slovník, česká terminologie ve  vědních
oborech  Josefa  Presla,  divadelníci  v  čele  s  Klicperou  a  Tylem,
rukopisy Zelenohorský a Královédvorský. Kollár, Šafařík, Čelakovský
a další. Třetí fázi můžeme nazvat vrcholnou.. Hovoříme o Palackého
generaci. Patří sem Mácha, Němcová, Purkyně, K. J. Erben a další,

především Karel  Havlí ček  Borovský.  Spějeme  k  revoluci  v  roce
1848. 
František I.  (12. února 1768, Florencie – 2. března 1835, Vídeň) byl v
letech  1792–1835  král uherský, chorvatský a český,  v  letech  1804–
1835  císař  rakouský,  od  roku  1815  král lombardsko-benátský a
jako František  II.  v  letech  1792–1806
poslední císař Svaté  říše  římské. Dobytí  bastily  a
francouzská revoluce ovlivnila myšlení celé Evropy,

tedy i  našich  předků.  Po Leopoldově  smrti  zůstávalo  ve  státním
aprátu ještě dost lidí s osvícenským a demokratickým smýšlením.
Jejich snahou bylo uchovat co nejvíc z předchozích reforem. To se
nepodařilo,  nový císař  a  král  byl  člověk  podezíravý,  reakční,  až
chorobně nenáviděl revoluci. Zpátečníci  ovládli úřady,  demokraté
byli nuceni odejít. Vytvářeli pak jakési ilegální kroužky, i ty byly brzo
odhaleny.  Z  císařova  projevu  k  profesorům  vybírám:“  ..držte  se  starého..kdo  mě
slouží, musí učit, co nařizuji. Kdo přichází s novými ideami, ten může odejít, nebo já
ho  odstraním..“  Nastalo  špiclování,  udávání.  Lidé  i  u  nás  byli  nuceni  veřejně
vyslovovat loajalitu. Cenzura zakázala psát a hovořit  o francouzské revoluci. Tak se
sympatie  omezily  jen  na  buřičské  řeči  v  hospodách,  zpěv  revolučních  písní  a
roznášení letáků. (V létě 1796 se na Českomoravské vrchovině zvedlo hnutí odporu
proti  odvodům  a  proti  placení  válečné  daně.)  Pak  vypukly  napoleonské  války,
českými zeměmi proudila vojska ruská, francouzská, pruská.  Hlavní starostí bylo
přežít. Habsburské zájmy byli nuceni jako obvykle hájit naši mladí lidé ve vojenských
mundúrech.  V  roce  1804  se  po  Napoleonově  vzoru  prohlásil  prvým  rakouským
císařem  a  ukončil  existenci  svaté  říše  římské  národa  německého.  U  Slavkova
proběhla bitva tří císařů v roce 1805, skončila vítězstvím Napoleona. Stejně dopadla i
druhá válka v roce 1809.  I Napoleona čekaly porážky, u Lipska 1813 a konečná u
Waterloo. Bylo to v roce 1814,1815 nebo 1816?      P.H  

Okresní rada Klubu Českého Pohrani čí
                    P O Z V Á N K A
   na  setkání členů KČP   a   příslušník ů OSH  Kladno
dne  6.  prosince  2022  ve  14.00  hodin             .
v  rest.  Pod Červeným bukem, Na Vyhaslém        
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